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Beste lezers,

Dit is door omstandigheden alweer het laatste nummer 
voor 2020 en wat voor een jaar is het toch geworden!  
Na een geslaagde start werd ook het D&A-museum 
vanaf midden maart geconfronteerd met COVID-19 en u 
leest verderop wat de gevolgen zijn voor onze werking.

Naast deze toch wat uitzonderlijke corona-periode, 
krijgen we bij het D&A-museum tevens te maken met 
een aantal belangrijke verschuivingen binnen ons kader. 
Voorzitter Robert Robbrecht is begin juni met pensioen 
gegaan en werd intussen opgevolgd door Sabine De 
Schrijver. Ook ons aller Marlies Van Tichelen zette begin 
oktober een punt achter haar loopbaan bij de AAD&A, 
maar het D&A-museum zal hopelijk nog lang op haar 
kunnen rekenen als vrijwilliger.  
Marlies kijkt in dit nummer alvast terug op haar 
jarenlange inzet bij het D&A-museum. Bruno Kayaert 
volgt haar overigens op als stafmedewerker en we zullen 
hem goed kunnen gebruiken gezien de vele uitdagingen 
die op ons afkomen.

Dit jaar hadden we onder andere een tentoonstelling 
voorzien in verband met een aantal opmerkelijke 
collega’s tijdens WO II. Het is in 2020 immers 75 
jaar geleden dat dit mondiale bloedbad eindelijk 
werd beëindigd, maar het corona-virus trok een 
flinke streep door onze plannen. Toch willen we in 
dit nummer douanier Roger Morre even in de kijker 
zetten. Hij heeft immers in 1944 als jongeling de zware 
bevrijdingsgevechten rond Moerkerke meegemaakt en 
daar jarenlang onderzoek naar verricht en dat leek ons 
wel gepast als artikel in dit herdenkingsjaar.

We wensen jullie veel leesplezier en hopen dat we tegen 
de volgende editie van onze nieuwsbrief weer zullen zijn 
teruggekeerd naar een min of meer normale werking.

Hou het intussen gezond!

Francis Huijbrechts 
Conservator D&A-museum
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Tegen dat u dit leest, zal het meer dan een half jaar 
geleden zijn dat het corona-virus een grote impact 
kreeg op ons dagelijks leven en onze samenleving 
plots anders moest gaan functioneren. Natuurlijk 
kreeg ook het D&A-museum te maken met de 
ingrijpende richtlijnen in verband met de bestrijding 
van deze pandemie. Tijd dus voor een gesprek met 
conservator Francis Huijbrechts over ons museum 
in toch wel moeilijke tijden.

Francis, hoe hard heeft het coronavirus toegeslagen?

Het werkingsjaar 2020 ging stevig van start, maar COVID-19 
zette in een mum van tijd alles behoorlijk op z’n kop. Dit 
zal hoe dan ook een memorabel jaar worden, zowel op 
museaal als op persoonlijk vlak. Gelukkig zijn de meeste 
leden van ons team - tot dusver - gespaard gebleven, maar 
voor enkelen van hen is het virus akelig dichtbij gekomen 
en dat kruipt toch niet in je kouwe kleren.

Marc Vergauwen en Marlies Van Tichelen hebben zo al tot 
begin september 1.646 geschillendossiers gedigitaliseerd 
die in principe aan het Algemeen Rijksarchief zullen worden 
overgedragen. Om dat even in perspectief te zetten, we 
spreken hier over bijna 44.000 foto’s. Verder werden er 
nogal wat nieuwe fiches aangemaakt, voornamelijk voor 
recente overdrachten of beeldmateriaal. Bovendien zijn 
we druk bezig met het actualiseren van de al bestaande 
records in onze inventaris. Marlies heeft als registrator 
573 nieuwe fiches in Adlib ingebracht en 2.648 records 
aangepast. Peggy Mertens is dan weer bezig met het 
ordenen en verder ontsluiten van de themamappen die 
indertijd door Marcel Buyst zaliger werden aangemaakt.

Tevens werken we verder aan de activiteiten die bedoeld 
zijn voor langere termijn, zoals de volgende editie van 
de Erfgoeddag. Zo ben ikzelf onder meer bezig met de 
voorbereiding van een aantal panelen voor een tijdelijke 
tentoonstelling die Bert Verhoeven dan grafisch vorm 
geeft. Ik krijg nu ook iets meer de kans om de nodige 
vakliteratuur door te nemen.

Een andere realisatie was het D.A.-Museumnieuws, maar 
ook daar liep het door de omstandigheden niet helemaal 
zoals gepland. Toch is Anne Van Puymbroeck er met 
haar medewerkers telkens in geslaagd om de klus te 
klaren. Zij het met enige vertraging waar we gezien de 
omstandigheden niets aan konden verhelpen.

Een laatste onderdeeltje was het besef dat er door deze 
coronacrisis nu echt wel geschiedenis wordt gemaakt 
en dat hebben we vanuit het D&A-museum op onze 
bescheiden manier ook letterlijk vastgelegd. Onder andere 
door in de beginfase in onze eigen grensregio zelf foto’s te 
maken van de toch wel uitzonderlijke grenscontroles of 
grensblokkades waar we ineens mee te maken kregen. 
Er stond overigens een container zowat op het einde 

De normale werking van het D&A-museum kwam door 
de strikte overheidsmaatregelen sterk in het gedrang. 
We moesten op 13 maart plots de deuren sluiten en dat 
heeft uiteraard grote gevolgen. Een 20-tal al geplande 
schoolbezoeken en andere gidsbeurten werden afgelast 
of verplaatst. De feesteditie naar aanleiding van 20 
jaar Erfgoeddag moest er eveneens aan geloven. 
Bruiklenen en bepaalde samenwerkingsprojecten werden 
noodgedwongen op pauze gezet. Tevens schakelden de 
mensen van het museumsecretariaat over op telewerk 
van thuis uit en sindsdien hebben we elkaar eigenlijk niet 
of nauwelijks nog gezien. Het was aanvankelijk een wat 
surrealistische ervaring. Het doet mij echter veel plezier 
te kunnen zeggen dat het D&A-museum zeker niet bij de 
pakken is blijven zitten! Op vlak van publiekswerking waren 
we immers nog altijd bereikbaar via e-mail of telefoon en 
we hebben toch een aantal onderzoeksvragen in de mate 
van het mogelijke kunnen beantwoorden.

Ondertussen hebben we ook achter de schermen van de 
nood een deugd gemaakt. Deze uitzonderlijke periode 
biedt ons zeker de gelegenheid om aandacht te besteden 
aan zaken die in een normaal, goedgevuld werkingsjaar 
niet altijd de tijd toebedeeld krijgen die ze verdienen. Zo 
zijn onze stafmedewerkers bezig aan een heel sterke 
inhaalbeweging op vlak van de verdere digitalisering van 
onze collectie en de actualisering van onze inventaris en 
daar zullen wij op langere termijn ongetwijfeld de vruchten 
van plukken.

D&A-MUSEUM VERSUS COVID-19

Overleg in corona-stijl naar aanleiding van de herschikking  
van het team. V.l.n.r. Marlies Van Tichelen,  

Peggy Mertens en Bruno Kayaert.
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In mei begon de AAD&A stap voor stap aan haar exit-
strategie uit de coronacrisis. Op het terrein konden een 
aantal diensten weer voluit aan de slag, mits de nodige 
veiligheidsmaatregelen. Maar dat geldt nog niet voor 
iedereen. Onder meer voor de diensten van de Regionale 
Directie blijft telewerk voorlopig de norm. Vanaf juli werd 
er voor het secretariaat in het Financiecentrum Noordster 
gewerkt met een beurtrol waarbij Peggy en ikzelf een 
week vanuit het kantoor konden werken, Marlies de 
daaropvolgende week en Marc in de derde week. De 
overige weken werken we verder van thuis uit. Dit systeem 
was voorzien tot begin september maar tegen eind juli 
kregen we in de ruime regio Antwerpen te maken met 
een onrustwekkende stijging van de besmettingen en dus 
moesten we tot eind augustus weer terugvallen op 100 
% telewerk. Intussen draaien we weer in het driedelige 
systeem.

Er zit momenteel weinig anders op dan afwachten 
wanneer het FC Noordster weer volledig zal worden 
opengesteld en of men daar een min of meer normale 
dienstverlening in verantwoorde omstandigheden kan 
verzekeren. Naargelang de omstandigheden moeten we 
bekijken wat er effectief kan en niet kan voor het D&A-
museum. Eén en ander zal uiteraard getoetst worden aan 
de richtlijnen die komen vanuit de FOD Financiën en de 
Vlaamse Gemeenschap in verband met de cultuursector.

// D&A-MUSEUM VERSUS COVID-19

van mijn straat. We proberen eveneens getuigenissen, 
archiefstukken en ander materiaal te verzamelen. Dan 
heeft een onderzoeker in de toekomst bij ons alvast enkele 
puzzelstukjes in verband met die ingrijpende pandemie 
anno 2020.

We zijn nu ruim een half jaar verder. Is er al licht 
aan het eind van de corona-tunnel?

Eén van de ellendige eigenschappen van dit beestje is de 
onvoorspelbaarheid. Het maken van een planning, zelfs 
op vrij korte termijn, is eigenlijk erg lastig. De situatie kan 
immers op korte tijd omslaan en dat vraagt dus de nodige 
flexibiliteit. Telkens we aan een mogelijke heropening 
dachten, werden we ingehaald door de feiten en moest de 
richtdatum steeds verder worden opgeschoven.

Intussen heb ik zelf al wel informatie 
verzameld bij collega’s uit andere 
musea of vanuit Faro, het Algemeen 
Rijksarchief en ICOM. Voor de werking 
in het documentatiecentrum en 
het depot zien we alvast minder 
problemen als voor de museumruimte. 
In de Werkgroep Depot en DC gaat 
het om minder betrokkenen en is 
de veiligheidsproblematiek beter 
beheersbaar. In de vaste opstelling 
zijn er evenwel meer ingrepen nodig, 
zoals het opleggen van een vaste route 
en het afsluiten van de tussenruimtes 
tussen de modules. Breekpunten zijn 
al zeker het kunnen garanderen van 
de nodige afstand en de mogelijkheid 
en frequentie van ontsmetting en 
schoonmaak. De veiligheid is en blijft 
ons belangrijkste criterium, zowel 
voor onze bezoekers als voor onze 
medewerkers. Niet vergeten dat het 

overgrote deel van onze bezoekers in groepsverband komt 
en als je nu een gemiddelde groep van een 25-tal personen 
met de huidige veiligheidsnormen wil opvangen, krijg je in 
onze smalle museumgangen al meteen een rij van bijna 
40 meter. Niet bepaald doenbaar voor een standaard 
gidsbeurt.
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voorzien tot begin september maar tegen eind juli kregen we in de ruime regio Antwerpen te 
maken met een onrustwekkende stijging van de besmettingen en dus moesten we tot eind 
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Foto 2:*Museumwerking van op de keukentafel 

 

Er zit momenteel weinig anders op dan afwachten wanneer FC Noordster weer volledig zal 
worden opengesteld en of men daar een min of meer normale dienstverlening in 
verantwoorde omstandigheden kan verzekeren. Naargelang de omstandigheden moeten we 
bekijken wat er effectief kan en niet kan voor het D&A-museum. Eén en ander zal uiteraard 
getoetst worden aan de richtlijnen die komen vanuit de FOD Financiën en de Vlaamse 
Gemeenschap in verband met de cultuursector.  

Intussen heb ik zelf al wel informatie verzameld bij collega’s uit andere musea of vanuit Faro, 
het Algemeen Rijksarchief en ICOM. Voor de werking in het documentatiecentrum en het 
depot zien we alvast minder problemen als voor de museumruimte. In de Werkgroep Depot 
en DC gaat het om minder betrokkenen en is de veiligheidsproblematiek beter beheersbaar. 
In de vaste opstelling zijn er evenwel meer ingrepen nodig, zoals het opleggen van een vaste 
route en het afsluiten van de tussenruimtes tussen de modules. Breekpunten zijn al zeker 
het kunnen garanderen van de nodige afstand en de mogelijkheid en frequentie van 
ontsmetting en schoonmaak. De veiligheid is en blijft ons belangrijkste criterium, zowel voor 
onze bezoekers als voor onze medewerkers. Niet vergeten dat het overgrote deel van onze 
bezoekers in groepsverband komt en als je nu een gemiddelde groep van een 25-tal 
personen met de huidige veiligheidsnormen wil opvangen, krijg je in onze smalle 
museumgangen al meteen een rij van bijna 40 meter. Niet bepaald doenbaar voor een 
standaard gidsbeurt.  

Het is dus de vraag hoe we dit alles praktisch kunnen invullen in de context van het D&A-
museum. Uiteraard zal onze corona-exit verlopen in overleg met onze medewerkers en de 

Museumwerking van op de keukentafel.
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Het is dus de vraag hoe we dit alles praktisch kunnen 
invullen in de context van het D&A-museum. Uiteraard 
zal onze corona-exit verlopen in overleg met onze 
medewerkers en de Regionale Directie AAD&A, maar 
ook met de mensen van de Stafdienst Begroting en 
Beheerscontrole die eveneens een sleutelrol hebben in 
deze materie. We hadden het graag anders gezien, maar 
momenteel is het allemaal nog wat koffiedik kijken.

We zijn trouwens op zoek gegaan naar alternatieve vormen 
van publiekswerking. Zo werken we voor onze educatieve 
werking momenteel aan infosessies samen met actieve 
ambtenaren die dan via internet live gevolgd kunnen 
worden. De vuurdoop voor dit project is eind oktober 
voorzien voor een groep van 100 Bachelor-studenten van 
de Hogeschool Gent.

Zijn er voor u nog andere aandachtspunten?

Naast de gezondheidsproblematiek en de gevolgen voor 
ons team en de publiekswerking maak ik me ook wel 
zorgen over het contact met onze vrijwilligers. Niet alleen 
zitten de meesten van hen omwille van hun leeftijd in de 
groep van mensen met een verhoogd risico, maar ook 
het intergenerationeel werken en hun betrokkenheid 
komt in het gedrang. We hebben hun kennis, inzichten 
en engagement hard nodig. Er zijn regelmatig individuele 
contacten geweest per telefoon of via e-mail, maar het is 
ondertussen al van begin maart geleden dat we de meesten 
van hen hebben gezien. In deze aanslepende coronacisis is 
het moeilijk om te plannen op langere termijn, laat staan 
dat we hen nu al veel perspectief kunnen bieden, maar het 
zou heel jammer zijn, moesten ze afhaken.

En dan is er nog het gegeven van de personeelsbezetting. 
Omwille van zijn pensionering op 1 juni heeft Robert 
Robbrecht intussen zijn ontslag gegeven als voorzitter van 
het D&A-museum. Op 1 oktober hing onze duivel-doet-al 
Marlies (penningmeester, gids, coördinator WG Behoud 
en Beheer,…) haar uniform definitief aan de haak. Volgend 
jaar zwaaien onder andere Anne Van Puymbroeck en Marc 
Vergauwen af. We zitten op middellange termijn al zeker 
met een probleem op vlak van personeel in het D&A-
museum. Gelukkig heb ik in juli toch even de gelegenheid 
gekregen voor een vrij uitvoerig gesprek met de nieuwe 
regionale directeur a.i., Sabine De Schrijver. Op het lijstje met  
aandachtspunten stond onder andere het voorzitterschap 

en de Algemene Vergadering van onze vzw, de planning op 
korte en middellange termijn, de impact en de toepassing 
van de corona-maatregelen, de verhuis van het depot 
en de problematiek van ons personeelsbestand en de 
gidsenwerking. Het werd een positief gesprek. Sabine leende 
zeker een luisterend oor aan enkele van onze knelpunten. 
Op korte termijn ging zij onmiddellijk aan de slag met het 

akkoord van administrateur-generaal 
Vanderwaeren om een nieuwe 
stafmedewerker aan het D&A-
museum toe te wijzen omwille van 
de pensionering van Marlies…en met 
resultaat. Op 15 september maakte 
immers Bruno Kayaert zijn overstap 
naar het D&A-museum en we kunnen 
zijn inbreng goed gebruiken. Bruno 
is ook geen onbekende aangezien 
hij al sinds begin 2016 als vrijwilliger 
betrokken is bij het D&A-museum, 
onder andere bij de depotwerking en 
de opbouw van tentoonstellingen.

Het is een goede zaak dat we tijdens 
deze crisisperiode verder werken aan 
hetgeen haalbaar is, maar er zal voor 
iedereen in feite niets anders opzitten 
dan de gezondheid van bezoekers en 
medewerkers de topprioriteit te geven 
en verder geduldig af te wachten tot 
corona is overgewaaid. 
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Marlies, hoe kwam je in aanraking met het D&A-
museum?

Via eregewestelijk directeur André Vandamme, zaliger. Die 
maakte samen met mijn echtgenoot Marc Vergauwen deel 
uit van de wandelclub van de sportvereniging TOL VV. Het 
gebeurde wel eens dat ik manlief vergezelde op één van 
die wandelingen en dan genoot ik als de heer Vandamme 
vertelde over het reilen en zeilen van het D&A-museum. 
Geschiedenis heeft me immers altijd geïnteresseerd. Ik 
wilde zelfs graag archeoloog worden, maar op school werd 
me dat uit het hoofd gepraat vanwege ‘geen geld mee te 
verdienen’. Thuis in Essen raakte ik op latere leeftijd wel 
betrokken bij de werking van het Karrenmuseum en het 
Gerard Meeusenmuseum. Ook vrijwilliger worden bij het 
D&A-museum, stond op mijn verlanglijstje, maar dat was 
dan weer praktisch niet mogelijk. Ik deed namelijk shiftwerk 
op het grenskantoor Essen Dorp. Die situatie veranderde 
echter zodra ik op 1 augustus 1989 mijn overplaatsing kreeg 
naar het 1ste Kantoor te Antwerpen. Vrijwel meteen ging ik 
in het D&A-museum aan de slag als gids.

Als vrijwilligster dan?

Ja, het hele museum werkte toen nog op basis van 
vrijwilligers. Het zou nog duren tot in 1996 alvorens 
toenmalig directeur-generaal Carlos Van Walleghem het 
D&A-museum in naam van onze administratie officieel 
erkende, wat aan het museum heel wat voordelen bood. 
Zonder de financiële ondersteuning van de administratie 

hadden we, bijvoorbeeld, het huidige museum in de 
Noordster niet in een nieuw jasje kunnen steken. Pas dan 
kwam er ook een vast secretariaat met douaniers die 
vrijgesteld werden van douanetaken.

Toen was het museum nog gevestigd in het D&A-
centrum op het Kattendijkdok, niet? De voorziene 
ruimte was toen wel omvangrijker dan nu, was dat 
niet beter?

Het grote verschil met nu, is dat er toen veel meer 
objecten konden getoond worden. We waren er ook heel 
trots op dat onze collectie gestaag aangroeide. Je wist je 
douaneverhaal dus constant ondersteund door de talrijke 
bewijzen rondom. Anderzijds werkte dat wel verwarrend 
voor de bezoekers. Het ‘less is more’ principe hebben we 
dan ook bewust toegepast in het nieuwe, iets kleinere 
museum op de derde verdieping van het Financiecentrum 
Noordster. Ik zeg absoluut niet dat het vroeger of nu beter 
of slechter is, maar het huidige concept beantwoordt beter 
aan de normen van deze tijd.

Waar haalde je je kennis om een volledige rondgang 
te verzorgen?

Ik sprak af met verschillende ervaren gidsen van het 
D&A-museum om hun rondleidingen bij te wonen. 
Aan de hand van hun weetjes en anekdotes schreef ik 
datzelfde douaneverhaal uit maar dan met persoonlijke 
accenten. Als grensbewoner hoorde ik, bijvoorbeeld, heel 

MARLIES VAN TICH
MARLIES VAN TICHELEN 
EN HAAR JARENLANGE INZET  
VOOR HET D&A-MUSEUM

Voor de opening van de tentoonstelling 
‘Boter bij de vis’ had Marlies zich passend 

gekleed volgens de tijd van toen.
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wat schokkende of geestige verhalen vertellen over de 
botersmokkel. Die kan ik delen met de bezoeker.

Uiteraard groeit onze geschiedenis met de tijd aan en moet 
je je constant informeren. Ons museum heeft immers 
zowel aandacht voor het verre verleden van douane 
en accijnzen als voor het huidige takenpakket van onze 
collega’s.

Wat vind je zo leuk aan gidsen?

Hoewel ik vroeger heel bedeesd was, ondervond ik bij mijn 
gidsbeurten in Essen al meteen dat de interactie met de 
bezoekers mij zodanig boeide dat ik er mijn verlegenheid 
bij vergat. Het is ook nooit saai, hoewel er maar één 
D&A-verhaal is. Afhankelijk van de groep wijzig je wel de 

Je takenpakket werd dan ook uitgebreid?

Uiteraard, nu ik me voltijds kon inzetten voor het 
D&A-museum kreeg ik meteen heel wat meer 
verantwoordelijkheid. Zo werd ik benoemd tot 
penningmeester en werd ik door de conservator 
ingeschakeld als coördinator van de werkgroep in 
verband met het depot (verzamelruimte van objecten) 
en het documentatiecentrum (verzameling boeken en 
documenten).

Met mijn ervaring in boekhouden, viel me de taak van 
penningmeester niet zo moeilijk. Natuurlijk brengt een vzw 
zijn verplichtingen mee en moeten er wettelijk opgelegde 
deadlines gerespecteerd worden. Je draagt ook een grote 
verantwoordelijkheid. Belangrijkste taak is natuurlijk: 
‘Op de centen letten’. We krijgen financiële steun van de 
administratie maar elke uitgave moet verantwoord worden.

Mijn taak van een depothouder houdt in dat ik elk object 
zorgvuldig beheer. Dat wil zeggen: inschrijven in het digitaal 

klemtonen van je verhaal. Oudere bezoekers tonen veel 
interesse in geschiedenis. Als het dan ook nog eens oud-
collega’s zijn, dan nodig ik hen vaak uit over hun ervaringen 
te vertellen. Daar leer ik dan altijd nog iets van bij. Bij 
jongeren ondervind ik dat de meesten liever niet te diep 
ingaan op het verleden, maar zij zijn dan weer één en al 
oor als we aan de afdeling namaak, drugs en Cites komen…

Wanneer ben je dan als vrijgestelde medewerker 
begonnen op het Secretariaat?

In 2008 na 20 jaar ‘Geschillen’. Daar was ik verantwoordelijk 
voor de boekhouding B, waarin alle vastgestelde en al dan 
niet geïnde invoerrechten voor de EU werden opgenomen. 
Later zijn daar ook nog de nationale middelen, zoals de 
BTW en de Accijnzen, bijgekomen. Rond die tijd was er 
sprake van dat deze bedragen rechtstreeks meegedeeld 
zouden worden aan de EU via de aangiften. Dus mijn job 
zou wegvallen. Bezorgd vroeg ik raad bij onze toenmalige 
gewestelijk directeur Michaël Van Giel. Hij had meteen een 
oplossing en raadde me aan om vaste medewerker te 
worden op het Secretariaat van het D&A-museum. Na enig 
overleg thuis, ben ik op die uitnodiging ingegaan en heb ik 
Francis Huijbrechts vervoegd op het secretariaat.

registreersysteem Adlib, voorzien van een herkenningslabel 
en het tot slot een plaatsje geven in de kast of op een rek. 
Wanneer iemand voorwerpen wil ontlenen of wanneer er 
een tentoonstelling moet opgebouwd worden, zorg ik dat 
het materiaal op zijn bestemming terechtkomt en verzorg 
ik ook de administratie die dat meebrengt. Is een voorwerp 
beschadigd, dan zorg ik dat het hersteld wordt. Zeker de 
dierenhuiden moeten goed in de gaten gehouden worden, 
net zoals de oude uniformen. De mot mag er niet inkomen 
hé.

Ja, maar jij kreeg meteen al een extra uitdaging 
voorgeschoteld?

Toen ik in het depot startte, stonden Francis en ik samen 
met Jos Geeraerts en Jean Vets - beiden noeste, 

// MARLIES VAN TICHELEN EN HAAR JARENLANGE INZET VOOR HET D&A-MUSEUM

22/10/2018: Tijdens een bezoek van de leerlingen van de Karel 
De Grote Hogeschool gaf Marlies haar 500ste gidsbeurt en dit 
moest gevierd worden. De conservator vond het een eer om 
haar letterlijk in de bloemetjes te zetten.

Een doos met snoepjes of een kleine attentie van het 
D&A-museum voor haar 50.000ste bezoeker.
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gepassioneerde medewerkers die toen de 70 al waren 
gepasseerd - voor de immense uitdaging om alle 
opgeslagen ‘objecten’ in het Financiecentrum op het 
Kattendijkdok, op Dok 21, in Meer en in Heist-op-den- Berg 
te verhuizen naar de nieuwe ruimte in de Spitsenstraat. 
Later, bij de ontmanteling van de vaste opstelling aan het 
Kattendijkdok in 2010, gingen er opnieuw heel wat stukken 
naar het depot. Vele dagen lang hebben we materiaal 
verpakt in noppenfolie, in dozen gestopt en vervoerd van 
punt A naar punt B. Bij het transport konden we gelukkig 
rekenen op de hulp van medewerkers van de Stafdienst 
Logistiek. Een hele fysieke belasting voor ieder van ons 
want naast de volgepropte dozen moesten er ook zware 
toestellen, kasten enz. getild worden.

Als we door de omstandigheden niet verder konden, 
hielden we ons naarstig bezig met het aanpassen van 
de reeds bestaande inventarisfiches, want alles was van 
ruimte veranderd en kreeg dus ook een nieuwe standplaats 
in de kast of op het rek.

En geloof het of niet, nu we net alles wat op orde hebben 
en er 18.000 nieuwe en bestaande inventarisfiches zijn 
ingebracht of aangepast in onze digitale inventaris, moeten 
we het depot opnieuw verhuizen. Tegen 2024 wordt 
immers het gebouw in de Spitsenstraat ontruimd.

Jan Moortgat. Met hun ruime administratieve achtergrond 
als gewestelijk directeur zijn zij de aangewezen personen 
om alle documenten correct te inventariseren.

Aangezien we met de coronamaatregelen nogal wat 
van onze publieksactiviteiten hebben moeten stilleggen, 
gebruik ik de vrijgekomen tijd onder andere om de 
duizenden fiches die Willy, Jan, Marc en Francis in verband 
met archiefstukken of het beeldmateriaal al hebben 
opgemaakt of aangevuld, in ADLiB in te voeren of aan te 
passen.

We zijn 10 jaar later, kunnen Jos en Jean je nog 
helpen?

Ondertussen zijn de 80-jarige Jos en Jean ook voor het 
museum met pensioen gegaan. We missen veel van 
hun kennis en ervaring, maar ze hebben de rust ruim 
verdiend! Gelukkig hebben we Bruno Kayaert en Peggy 
Mertens bereid gevonden om ons op vrijwillige basis te 
helpen en ook zij gaan er met veel daadkracht tegenaan. 
Dat is gebleken tijdens de verhuis van het deel van het 
documentatiecentrum vanuit de Spitsenstraat, waarmee 
we nu al zo goed als klaar zijn. In het DC kunnen we 
bovendien rekenen op de hulp van zowel Willy Boden als 

Kan je ons even uitleggen wat dat ADLIB-systeem 
juist is?

Het is een registreersysteem dat elk museum wereldwijd 
kan gebruiken. Hoewel je van elk onderwerp, boek of 
document erg veel informatie kan opslagen, is het heel 
gebruiksvriendelijk. Ik kon bovendien vanuit het D&A-
museum een cursus volgen in Gent. Je kan er ook heel wat 
zoekfuncties aan koppelen. Zo kan je bijvoorbeeld tussen de 
talrijke kepies die ons museum rijk is, vrij eenvoudig enkel 
de kepies uit de buurlanden selecteren. De mooie foto’s 

die Roland Teirlinck maakt, laten 
toe dat het digitale bestand telkens 
visueel kan worden gekoppeld aan 
het object.

Wat zeg je als geëngageerd 
medewerker van het museum-
team tegen de sceptici die 
vinden dat een D&A-museum 
niet tot de core business 
behoort?

Zij stellen ons specifieke culturele 
erfgoed dan in vraag. Gaan we onze 
rijke douanegeschiedenis in het niet 
laten verdwijnen? 

// MARLIES VAN TICHELEN EN HAAR JARENLANGE INZET VOOR HET D&A-MUSEUM

Marlies begeleidt een jong bezoekertje bij één van de vele 
spelletjes tijdens Krokuskriebels.
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In het gezelschap van de reenactors tijdens de 
tentoonstelling ‘D&A in de Groote Oorlog’.



Wat zullen we dan aanvangen met de gigantische collectie 
aan objecten, boeken, documenten, schilderijen? 
En dan spreken we nog niet over de kennis over al die zaken. 
Ik vrees dat dat zou lijden tot een versnippering van onze 
gestaag opgebouwde verzameling beroepsgerelateerde 
objecten en een teloorgang van de onze knowhow 
rond de Belgische douanegeschiedenis. Zo’n beslissing 
zou me aan het hart gaan. Bovendien biedt het D&A-
museum zonder twijfel een belangrijk en toch wat apart 
communicatiemiddel over de actuele rol en werking 
van onze administratie. Denk maar aan onze educatieve 
pakketten met specifieke rondleidingen voor studenten. Ik 
kan u uit eigen ervaring verzekeren dat onze bezoekers, van 
alle leeftijden, met een veel positiever beeld van de AAD&A 
buiten stappen in het D&A-museum. Ik nodig de sceptici 
alvast uit om zelf ook eens een bezoek te komen brengen 
aan onze vaste opstelling of onze tentoonstellingen. Velen 
zullen aangenaam verrast zijn en hun visie misschien 
willen herzien.

Heb je ook nog een leuke anekdote voor ons?

Ja, een aantal jaren terug meldde zich een enkele bezoeker 
aan in het museum. Eenmaal in onze expositieruimte 
liep de man met veel interesse rond en stelde me enkele 
doordachte vragen. Na een uurtje vertrok hij weer en 
ik dacht er verder niet bij na. Tot ik bij de opening van 
onze tentoonstelling ‘Boter bij de vis’ oog in oog kwam 
te staan met onze nieuwe administrateur-generaal K. 
Vanderwaeren. Glimlachend stapte hij naar me toe en zei 

met een knipoog: “Ja, ja we hebben elkaar al ontmoet in 
het museum. Het is mede dankzij u dat ik dan toch beslist 
heb om voor Douane en Accijnzen te kiezen.”

Binnen een maand ga je zelf met pensioen, kijk je 
ernaar uit?

Wel, ik heb daarbij een dubbel gevoel. Alle dagen vroeg 
opstaan, wordt met het ouder worden wel eens zwaar en 
dat is dan voorbij. Het werk op zich ga ik wel ontzettend 
missen en dat gaat pijn doen. Daarom wil ik zo één dag 
per week nog komen helpen, wellicht op woensdag zoals 
onze andere vrijwilligers. Ik zou dan graag gidsen, zodra de 
coronamaatregelen het toelaten. Ik kan en wil ook graag 
mijn termijn van penningmeester uitdoen tot in 2021 en 
helpen bij de verhuis van het depot. Werk genoeg.

Voor het overige wil ik ook de nodige tijd steken in het 
Gerard Meeusenmuseum in Essen waar ik nu al 10 jaar 
conservator van ben. En als het even kan, pik ik ook nog 
graag een cursus geschiedenis mee van Amarant. Jaren is 
het al mijn droom om meer te weten over ons verleden 
vanaf de prehistorie tot de dag van vandaag. Ik ben echter 
nog niet veel verder geraakt dan de periode van de 
Klassieke Oudheid met een bijzondere interesse voor het 
oude Egypte. Niet door tijdsgebrek, maar deze beschaving 
interesseert me zo dat ik er steeds meer van wil weten.

// MARLIES VAN TICHELEN EN HAAR JARENLANGE INZET VOOR HET D&A-MUSEUM

Daarnaast zijn er uiteraard mijn sociale 
contacten die ik wil onderhouden en af 
en toe moet ik ook eens gek kunnen 
doen met de heksengroep waar ik lid 
van ben, dus….

Vervelen staat alvast niet in jouw 
agenda. Maar zo kennen we je 
ook, goedlachs en steeds in de 
weer. Graag willen we je bij deze 
alvast van harte danken voor 
je positieve ingesteldheid en je 
enorme inzet, vanwege het hele 
museumteam! We kijken ook uit 
naar de woensdagen. 

(AVP)

Aan de slag in het Documentatiecentrum  
met Marc Vergauwen.

 
Aan de slag in het Documentatiecentrum met Marc Vergauwen 

Wel, ik heb daarbij een dubbel gevoel. Alle dagen vroeg opstaan, wordt met het ouder 
worden wel eens zwaar en dat is dan voorbij.  Het werk op zich ga ik wel ontzettend missen 
en dat gaat pijn doen. Daarom wil ik zo één dag per week nog komen helpen, wellicht op 
woensdag zoals onze andere vrijwilligers. Ik zou dan graag gidsen, zodra de 
coronamaatregelen het toelaten. Ik kan en wil ook graag mijn termijn van penningmeester 
uitdoen tot in oktober 2021 en helpen bij de verhuis van het depot. Werk genoeg. 

Voor het overige wil ik ook de nodige tijd steken in het Gerard Meeusenmuseum in Essen 
waar ik nu al 10 jaar conservator van ben.  En als het even kan, pik ik ook nog graag een 
cursus geschiedenis mee van Amarant. Jaren is het al mijn droom om meer te weten over 
ons verleden vanaf de prehistorie tot de dag van vandaag. Ik ben echter nog niet veel verder 
geraakt dan de periode van de Klassieke Oudheid met een bijzondere interesse voor het 
oude Egypte. Niet door tijdsgebrek, maar deze beschaving interesseert me zo dat ik er 
steeds meer van wil weten. 

Daarnaast zijn er uiteraard mijn sociale contacten die ik wil onderhouden en af en toe moet ik 
ook eens gek kunnen doen met de heksengroep waar ik lid van ben, dus…. 

Vervelen staat alvast niet in jouw agenda. Maar zo kennen we je ook, goedlachs en 
steeds in de weer. Graag willen we je bij deze alvast van harte danken voor je 
positieve ingesteldheid en je enorme inzet, vanwege het hele museumteam! We kijken 
ook uit naar de woensdagen. (AVP) 

 

 

Foto’s en ondertitels 

Foto Marlies met bloemen - 22/10/2018: Tijdens een bezoek van de leerlingen van de Karel De Grote 
Hogeschool gaf Marlies haar 500ste gidsbeurt en dit moest gevierd worden. De conservator vond het 
een eer om haar letterlijk in de bloemetjes te zetten.  

Foto Marlies verkleed: Voor de opening van de  tentoonstelling ‘Boter bij de vis’ had Marlies zich 
passend gekleed volgens de tijd van toen 

Gezelschap van de reenactors:  In het gezelschap van de reenactors tijdens de tentoonstelling ‘ D&A 
A in de Groote Oorlog’ 

Foto verhuis: Aan de slag in het Documentatiecentrum met Marc Vergauwen 
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ROGER MORRE, 
Luitenant Roger Morre uit Eeklo was niet alleen 
een efficiënt posthoofd van de gemotoriseerde 
douanedienst, maar tevens een bekend en 
boeiend geschiedschrijver over de Slag bij het 
Molentje – Moerkerke bij de bevrijding in 1944.

Roger zag het levenslicht in 1929 te Brugge. Van 
kindsbeen af nam de kleine man zich voor om 
hard te studeren zodat hij niet moest zwoegen 
en sjouwen om zijn boterham te verdienen zoals 
de mensen uit zijn omgeving. Ook zijn meester 
Antoine Vermeersch had al gauw in de gaten 
dat Roger een ijverige student was en veel 
belangstelling toonde voor kennis en wetenschap. 
Hij moedigde hem aan om in zijn vrije tijd veel te 
lezen en met de hulp van schriftelijke cursussen 
aan zelfstudie te doen.

ROGER MORRE,  
EEN GESCHIEDKUNDIG DOUANIER

Roger Morre (1929-2011) als luitenant  
in 1982 (Schakelarchief).

Een dagboek…

Jammer genoeg kreeg hij door de oorlog 1940-1945 weinig 
kans om zijn studies op school verder te zetten. Meer 
nog, het huis te Platheule-Damme waar de inmiddels 
15-jarige Roger samen met zijn moeder, vader, broers 
Andre en Wilfried en zus Mariette woonden, bevond zich 
vanaf 12 september 1944 in de Duitse gevechtslinie langs 
de noordelijke dijk van het Leopoldkanaal. Gedurende 

9 dagen moest het gezin zelfs beschutting zoeken in 
een zelfgebouwde bunker. Pittig detail was wel dat deze 
schuilplaats te midden van de Duitse loopgrachten, 
mitrailleursnesten en schutterskuilen lag en dat de Duitsers 
op de bovenbedekking van die bunker zelfs een stelling 
hadden geplaatst voor een licht artilleriewapen.

Opnieuw op aanraden van zijn meester tekende Roger, 
na de bevrijding begin november 1944, de ervaringen op 
waaraan hij en zijn familie die 9 dagen werden blootgesteld. 
Hij verkoos dat te doen in de vorm van een dagboek.

Een fijne collega

Op 20-jarige leeftijd vatte Roger zijn verplichte legerdienst 
aan in Lüdenscheid, een Belgische basis in Duitsland. 
Omringd door mannen die hun ‘balkjes’ verdiend hadden 
op de slagvelden van de Normandische kust tot diep in 
Nederland, bleef zijn interesse voor het oorlogsgebeuren 
aangewakkerd.

Op 1 april 1955 begon Roger bij onze administratie te 
Kapellen als aangestelde op de proef. Hij slaagde voor alle 
bevorderingsexamens waaraan hij deelnam. Zo maakte 
hij op 1 december 1957 deel uit van de gemotoriseerde 
douanebrigade te Eeklo als luitenant-posthoofd. Tot 
halfweg de zestiger jaren hielp hij – vaak in zeer benarde 
omstandigheden – de enorme rundvee- en boterfraude 
te bestrijden. Hij deed zijn job graag vooral omdat er veel 
afwisseling was.

Wijlen hoofdonderwijzer 
Antoine Vermeersch  
uit Lapscheure  
(Schakelarchief) .
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Eredirecteur Roger Van den Bulcke (uiterst links op de 
foto): “Voor mij was Roger een uitstekende luitenant, 
plichtsbewust, royaal en altijd op post. We hebben samen 
de Belgisch-Nederlandse grens dikwijls verkend van in het 
Zwin tot aan Zelzate kanaal. Ook hebben wij ooit bewaking 
gedaan op het vliegveld Ursel waarvan gedacht werd dat 
er ‘s nachts drugs werden aangevlogen en gedropt. Onze 
mooiste vangst waren een achttal runderen die te voet 
over de grens werden gebracht richting Nederland. Men 
had monetaire compenserende bedragen ingesteld en 
die wou men ontlopen. Pech want ik kwam toen van de 
dienst Vergunningen (DL3) op de Centrale Administratie en 
kende daardoor zeer goed de problematiek.”

Oud-collega Nicole De Waegenaere: “Ik herinner me 
Roger als een heel strenge en punctuele luitenant voor 
zijn manschappen. Het was ook het tijdperk van de vele 
overtredingen inzake LPG-gasinstallaties geplaatst door 
Nederlander BOON. Ik herinner me ook dat Roger al zijn 
briefwisseling en nota’s in hoofdletters schreef. Persoonlijk 
heb ik alleen maar fijne herinneringen aan Roger. Hij had 
veel respect voor het werk op het secretariaat; misschien 
speelden onze West-Vlaamse roots ook mee…”

Groepsfoto van de collega’s te Eeklo. Van links naar rechts :
Roger Van den Bulcke, Nicole De Waegenaere, Arsène Van den Abeele, Omer Debrandere, Jerome Van den Bulcke (vader van 

Roger), Marcel Claeys, Roger Savat, ROGER MORRE (met das en bril), Roger Dobbelaere en Antoine Roegiers. (N.D.W.). 

Een lijvige studie

Maar, of hij nu dienst liep te Kapellen, Kalmthout, Sint-
Laureins of Eeklo steeds had hij zijn mappen, nota’s en 
schetsen i.v.m. de oorlog in zijn geboortestreek op zak, want 
hij had zich voorgenomen om zoveel mogelijk gegevens te 
verzamelen rond de slag om ’t Molentje-Moerkerke en die 
van uur tot uur te reconstrueren.

‘De Slag om het Molentje’ is een uitgebreid en sterk 
aangrijpend oorlogsrelaas over het leed van de mensen 
wonend in de streek van Moerkerke, Damme en 
Lapscheure tijdens de gevechten tussen de Canadezen en 
de Duitsers van 12 tot 14 september 1944 en de lange weken 
die erop volgden tot hun definitieve bevrijding.

ROGER MORRE, EEN GESCHIEDKUNDIG DOUANIER \\

Zicht op wat van de bebouwde kom van ’t Molentje-Moerkerke 
nog overeind bleef na de veldslag, die door de Canadezen van 

The Algonquin Regiment tijdens het nachtelijke duister van 
woensdag 13 op donderdag 14 september 1944 in alle hevigheid 

werd ingezet. (Schakelarchief R.M.).

Toen na de verovering van Brugge de geallieerde voorhoede 
de afleidingsvaarten naderde, waren de bewoners daar 
aan de ene kant hoopvol dat ook zij gauw zouden worden 
bevrijd maar aan de andere kant voelden ze toch enige 
onrust. Ze beseften immers dat de kanalen de Duitsers een 
goed te verdedigen frontlijn boden. Op zondag 10 september 
1944 zagen zij dat de Duitsers met springladingen een bres 
sloegen in de buitendijk van het Leopoldkanaal en dat de 
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omringende landerijen langzaam maar zeker onder water 
kwamen te staan. Op het ouderlijk erf hoorde Roger hoe de 
bezetters twee dagen nadien de bruggen over het Leopold- 
en Schipdonkkanaal met een luide knal opbliezen. Hiermee 
was de enige verbinding tussen het gehucht ‘Het Molentje’ 
en het centrum van Moerkerke vernietigd. Enkele dagen 
later zetten de Canadezen de aanval in, overigens nogal 
overhaast en met hevige gevechten als gevolg. 

Roger beleefde vanaf die woensdagavond op 13 september 
intens de meer dan zeventien uren durende Slag om ’t 
Molentje-Moerkerke, dat uiteindelijk totaal werd vernield. 
De Duitsers hielden er niet alleen stand, maar de Canadese 
troepen in het kleine bruggenhoofd werden zelfs over 
het kanaal terug gedreven. De openingszet in wat de 
wekenlange Slag om de Schelde zou worden, was voor de 
geallieerden dus uitgedraaid op een bloedige mislukking en 
de bewoners van ’t Molentje bleven verslagen achter. Het 
1ste Canadese Leger had van veldmaarschalk Montgomery 
die periode eigenlijk een veel te omvangrijke opdracht 
gekregen, met de inname van de Kanaalhavens - zoals 
Calais en Boulogne - en de zuivering van de zwaar versterkte 
Scheldemonding en dit dan nog met een minimum 
aan troepen en ondersteuning. Er moesten dringend 
versterkingen en voorraden worden aangevoerd en ook 
dan moest er nog wekenlang om elke meter gevochten 
worden op de beide oevers van de Schelde. Hitler wilde 
immers zo lang mogelijk voorkomen dat de belangrijke 
en vrijwel intacte havenfaciliteiten in Antwerpen konden 
worden gebruikt door de geallieerden. De inwoners van 

// ROGER MORRE, EEN GESCHIEDKUNDIG DOUANIER

Het graf van de Canadese luitenant Thomas Clair Dutcher 
tussen de 1155 geallieerde gesneuvelden op het Adegem 
Canadian War Cemetery. Deze 25-jarige pelotonscommandant 
van de Algonquins werd op 13 september 1944 tijdens de 
oversteekpoging bij ’t Molentje dodelijk getroffen en bezweek 
vier dagen later aan zijn verwondingen (FH).

de strook ten noorden van het Leopoldkanaal zaten in de 
zogenaamde “Breskens Pocket” nog 7 lange weken tussen 
water en oorlogsgeweld tot de Canadezen hen eindelijk op 
1 november 1944 via Zeeuws-Vlaanderen konden bevrijden.

Voor de lezers die nog meer wensen te weten over deze 
periode, raad ik aan om eens te surfen naar de volgende 
webpagina. Hier vind je niet alleen een uiteenzetting over 
de feiten maar er zit ook een handig kaartje bij dat precies 
weergeeft waar de gevechtstroepen zich bevonden. 
www.damme-online.com/nl/geschiedenis/slagmolentje.htm.
Anderzijds wist de volgende website me ook wel te 
boeien: www.zwinstreek.eu/geschiedenis/heemkundige-
kringen/zoeken-in-publicaties/14304-verslagen-
en-mededelingen-3-veertig-jaar-geleden-1985-01.  
Hier vertelt onze oud-collega Roger, tijdens een toespraak 
ter gelegenheid van de opening van de tentoonstelling 
«Oorlog 1940-45» in het Stadhuis van Damme zelf over die 
periode.

Jaarlijks wordt de bevrijding ook herdacht rond 1 november 
door een mars van 33km van de Hoofdplaat in Zeeuws-
Vlaanderen - waar de Canadezen op 9 oktober 1944 met 
een amfibische landingsoperatie een belangrijke Duitse 
verdedigingslinie konden omzeilen - naar de regio Knokke-
Heist waar de laatste weerstand pas op 3 november 
1944 werd gebroken. www.pzc.nl/zeeuws-vlaanderen/
canadese-bevrijdingsmars-van-hoofdplaat-naar-
knokke~a0c93c0a/.

Geschiedenisfeuilleton in een weekblad

Van december 1979 tot november 1980 verscheen 46 
weken lang het relaas van Roger in een lokaal blad ‘DE 
EECLOONAAR’ onder de titel “…Vijfendertig jaar geleden… 
de bloemen en soldaten, waar zijn zij gebleven…” een 
boeiende reeks bijdragen over ‘De Slag om het Molentje-
Moerkerke’.

In zijn vaak schokkende oorlogsverhaal benadrukte Roger 
vooral het leed, de angst en de moed van de gewone 
mensen die bij dit oorlogsdrama betrokken waren of 
het nu Belgische burgers, Canadese bevrijders of Duitse 
bezetters betrof. Deze reeks werd zo door de lezers van het 
blad gewaardeerd dat de uitgevers er wel graten in zagen 
om het als boek uit te geven.

Artikelenreeks te boek

In het voorjaar van ’82 verschenen dan de eerder 
gepubliceerde artikelenreeks van Roger in boekvorm met 
als titel ‘De slag om ’t Molentje Moerkerke - 1944’. 
Het werk kreeg heel wat aandacht in de pers, niet in het 
minst omdat bekende personen er hun medewerking aan 
verleenden. Zo gaf Carlos Vlaeminck, dokter in de rechten 
en zelf auteur van verscheidene historische boeken het 
advies om het werk van onze collega Roger als boek uit 
te geven. Het werk bevatte ook een speciale bijdrage 
van de heer Georges E. Spitael, eveneens een auteur van 
een oorlogsboek, dat de tragedie van mei 1940 aan het 
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Schipdonkkanaal beschrijft. Karel 
Aernoudts, een erkend expert op het 
gebied van de militaire geschiedenis, 
voorzag het boek dan weer van een 
voorwoord.

Het boek bevatte talrijke foto’s en 
schetsen die nooit eerder verschenen. 
Ook grafieken en kopijen van militaire 
documenten illustreerden het werk. Het 
was stevig ingebonden en gevat in luxueuze 
linnenband met goudstempeldruk. Het 
bevatte in totaal 150 bladzijden en de tekst 
werd gedrukt op glanzend papier.
In voorverkoop kon men het boek kopen via 
het personeelsblad De Schakel, voor en door 
douaniers, door 700 fr. (17,35 euro) te storten. 
Na de inschrijvingstermijn werd het boek 
aangeboden voor 1000 fr. (25 euro).

// ROGER MORRE, EEN GESCHIEDKUNDIG   DOUANIER

Foto genomen tijdens het pensioenfeest van Roger in 
juli 1989. Van links naar rechts:  

Roger Dobbelaere, luitenant van de Brigades van de 
grenskantoren Westkapelle, Maldegem-Strobrugge 

en Watervliet. Roger Morre was luitenant van de 
Motorbrigade Eeklo. Naast Roger Morre (links) staat 
luitenant hoofdcontroleur Daniël Mussche. (N.D.W). 
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Bronnen:

Het Schakelarchief:
- Brieven van Roger Morre aan de toenmalige hoofdredacteur J. Hellinx

- Brochure: ‘De slag om ’t molentje moerkerke – 1944’ door Roger Morre

- Brochure: ‘Duikspringen in de tijd van Toen’ door Roger Morre

- Schakelartikel: Roger Morre schrijft geschiedenis – november 1981 pg. 14

Het M.Magazine –Een driemaandelijks tijdschrift aangeboden door CDA, Jubelfeestlaan 86, 1020 Brussel

Januari-Februari-Maart 1982 pg. 8

Krantenartikel uit Meetjesland-Expres (datum onbekend) – Artikelenreeks van Roger Morre in het voorjaar ’82 te boek

Krantenartikel uit De Eecloonaar van 11.9 1981 – Herdruk in Boekvorm: De slag om ’t molentje Moerkerke 1944

Werd vervolgd

Met dit boek behaalde Roger veel bekendheid en dat bracht 
wellicht mee dat hij voor meerdere projecten werd ingezet. 
Zo vonden wij in het Schakelarchief ook nog een brochure 
waarin reclame wordt gemaakt voor een ander werk van 
Roger onder de titel ‘Duikspringen in de tijd van toen’. Het 
telt 144 pagina’s met tientallen foto’s en pentekeningen.

Tevens vonden we van Roger een brief terug t.a.v. de 
Schakelredactie dd. 10 november 1981. Daarin vertelt hij 
dat hij een rol kreeg in een oorlogsfilm ‘Knocke, bezet en 
bevrijd’ als vleugeladjudant van een brigade-generaal 
ingedeeld bij het Canadese 1ste leger. Die prent gaat over de 
bezetting en de bevrijding van Knokke in 1944. De producer 
was dhr. Constant De Vroe.

Van oud-collega Nicole De Waegenaere die in Eeklo altijd 
met hem samenwerkte (september 1975 tot juli 1989) 
vernamen we dat hij, jammer genoeg, overleden is in 2011. 
Gelukkig kunnen liefhebbers van oorlogsverhalen en 
talrijke douaniers nu en in de verre toekomst toch blijven 
genieten van zijn talenten als begenadigd schrijver en 
verteller.

N.v.d.r. Met oprechte dank aan Roger Van den Bulcke, 
Nicole De Waegenaere en Francis Huijbrechts voor hun 
bijzondere bijdragen aan dit artikel. 

(AVP)
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Foto’s:

Bijna alle foto’s werden in 1981 bezorgd door Roger 
Morre aan Jan Hellinx, toenmalig hoofdredacteur 
van De Schakel. Enkel de groepsfoto van de ploeg 
in Eeklo in 1982 en die van het pensioenfeest van 
Roger Morre in juli 1989 werden ons bezorgd door 
collega Nicole De Waegenaere. De foto van het graf 
van de bij Moerkerke gesneuvelde Canadees kwam 
van Francis Huijbrechts.
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